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   PROTOKÓŁ nr XLVI/23 

sesji Rady Powiatu w Gryfinie 

w dniu 30 marca 2023 r. 

   

XLVI sesja Rady Powiatu w Gryfinie odbyła się w dniu 30 marca 2023 r. o godz. 14:04 w sali 

obrad Starostwa Powiatowego w Gryfinie przy ul. Sprzymierzonych 4. Na podstawie paragrafu 

6 Regulaminu Rady Powiatu w Gryfinie stanowiącego załącznik nr 1 do Statutu Powiatu 

Gryfińskiego Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska została wyznaczona przez 

Przewodniczącego Rady do poprowadzenia obrad sesji. Posiedzenie otworzyła i stwierdziła,  

że zgodnie z listą obecności aktualnie w posiedzeniu uczestniczyło 14 Radnych, co wobec 

ustawowego składu Rady wynoszącego 21 osób stanowiło kworum pozwalające  

na podejmowanie prawomocnych decyzji (lista obecności radnych - zał. nr 1). Ponadto  

w posiedzeniu udział wzięli zaproszeni goście (zał. nr 2). 

 

I. Sprawy regulaminowe:   

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska powitała zebranych gości, przedstawicieli 

służb mundurowych, kierowników jednostek organizacyjnych Powiatu, pracowników 

Starostwa Powiatowego w Gryfinie, przedstawicieli lokalnych mediów, mieszkańców, Zarząd 

Powiatu oraz Radę Powiatu. Na protokolantów powołała Magdalenę Romankiewicz  

i Dominikę Konopnicką. Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska przedstawiła 

porządek obrad, do którego nie wniesiono uwag i zarządziła głosowanie (porządek obrad został 

przyjęty jednogłośnie: 14 za; 0 wstrz.; 0 przeciw, stanowi zał. nr 3). Imienne głosowanie 

stanowi zał. nr 4.  

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska powiedziała, że Radny Wojciech 

Długoborski zgłosił poprawki do protokołu nr XLV/23 z dnia 23 lutego 2023 r., które zostały 

uwzględnione. Wiceprzewodniczący zarządziła głosowanie w wyniku, którego protokół został 

przyjęty większością głosów (13 za; 1 wstrz.; 0 przeciw). Imienne głosowanie stanowi  

zał. nr 4. 

 

 



2 

 

 

II. Uroczyste wręczenie stypendiów Rady Powiatu w Gryfinie uczniom szkół 

prowadzonych przez Powiat Gryfiński za szczególne wyniki w nauce w I semestrze 

roku szkolnego 2022/2023. 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska poprosiła Panią Monikę Baczyńską – 

Padjasek, starszego inspektora w Wydziale Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki  

o przedstawienie stypendystów. 

 

Starszy inspektor w Wydziale Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Monika Baczyńska-

Padjasek powiedziała, że, cytat: 

„Szanowni Państwo. 

Każdy z nas otrzymuje od losu różne zdolności i predyspozycje i to od nas zależy, czy je 

odpowiednio wykorzystamy i będziemy rozwijać. Obecni na dzisiejszej sesji uczniowie szkół 

ponadpodstawowych prowadzonych przez Powiat są dowodem, że mądre korzystanie z talentów, 

systematyczna nauka, pielęgnowanie pasji i zainteresowań daje bardzo dobre efekty. W I semestrze 

roku szkolnego 2022/2023 osiągnęli oni najwyższe średnie ocen i właśnie za te doskonałe wyniki 

zostali wyróżnieni stypendiami Rady Powiatu. Poznajmy zatem tych młodych ludzi,  

ich osiągnięcia, zainteresowania oraz plany na przyszłość.  

Kacper Romuk, uczeń I klasy o profilu politechnicznym w I LO w Gryfinie. Interesuje się 

matematyką, fizyką oraz astronautyką. Jego największym osiągnięciem jest zdobycie wyróżnienia, 

a tym samym tytułu laureata w konkursie na referat o tematyce astronomiczno-astronautycznej 

podczas ogólnopolskiego młodzieżowego seminarium astronomicznego w Grudziądzu. Lubi 

rozwiązywać skomplikowane i złożone zadania matematyczne i fizyczne. W wolnym czasie 

programuje kontrolery Arduino w c++, pisze strony w języku HTML oraz pogłębia wiedzę  

w zakresie swoich zainteresowań. Jest także zafascynowany prywatnym sektorem kosmicznym,  

w szczególności firmą SpaceX. Średnia ocen: 5,33. 

Aleksander Cierlecki, uczeń II klasy o profilu medyczno-ekologicznym w I LO w Gryfinie. Jego 

pasją są nauki przyrodnicze. Zdał egzamin pisemny i wykonał pracę badawczą,  

co zagwarantowało mu start w etapie okręgowym Ogólnopolskiej Olimpiady Biologicznej. 

Zakwalifikował się również do drugiego etapu rejonowego Ogólnopolskiej Olimpiady o Mózgu 

zdobywając 50 miejsce na ponad siedmiuset pięćdziesięciu uczestników. Średnia ocen: 5,31. 
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Amelia Przybylska, uczennica II klasy liceum o kierunku przyrodniczym z elementami 

kryminalistyki w ZSP w Chojnie. Jest członkiem Szkolnego Klubu Dawców Krwi oraz Szkolnego 

Klubu Wolontariusza. Brała udział w mobilności do Portugalii w związku z udziałem  

w przedsięwzięciu „Klimat na pierwszym planie”. Interesuje się matematyką i biologią, a także 

literaturą medyczną głównie z dziedziny neurochirurgii i medycyny sądowej. W kręgu 

zainteresowań Amelii znajdują się również wszelkie niewyjaśnione zagadki kryminalne. Swoją 

przyszłość wiąże z medycyną. Średnia ocen: 5,13. 

Nina Kłopotek, uczennica IV klasy technikum ekonomicznego w ZSP w Gryfinie. Miłośniczka 

dobrej książki i sportu. Uwielbia biegi górskie i biegi na orientację. Reprezentuje szkołę  

w międzyszkolnych zawodach sportowych. Po zakończeniu szkoły zamierza rozpocząć pracę  

w wyuczonym zawodzie jako ekonomista. Średnia ocen: 5,11. 

Martyna Maćkowiak, uczennica I klasy technikum w zawodzie technik budownictwa w ZSP  

w Chojnie. Aktywnie uczestniczy w życiu klasy i szkoły biorąc udział w różnych akcjach  

i wydarzeniach oraz reprezentując szkołę w konkursach. Brała udział w przedsięwzięciu pn. 

„Pamięci Ofiar Stanu Wojennego”. Jest przedstawicielem samorządu uczniowskiego. Uzdolniona 

matematycznie, interesuje się budownictwem i swoją przyszłość wiąże właśnie z tą branżą. Średnia 

ocen: 5,05. 

Mikołaj Bartos, uczeń III klasy o profilu filologiczno-politechnicznym w I LO w Gryfinie. 

Zaangażowany w organizację wydarzeń szkolnych, reprezentuje szkołę w zawodach koszykówki  

i sztafecie przełajowej. Pasjonuje się matematyką, fizyką oraz mitologią – szczególnie słowiańską 

i nordycką.  Lubi też gry planszowe i karciane. Plany na najbliższą przyszłość? Studia na wydziale 

architektury lub ekonomii. Średnia ocen: 5,0. 

Oliwia Betkier, uczennica IV klasy o profilu filologiczno-prawnym w I LO w Gryfinie. Bardzo 

ambitna, chętna do działania i podejmowania nowych wyzwań. Oprócz nauki i przygotowań do 

matury pracuje w sklepie i robi kurs prawa jazdy. W niedalekiej przyszłości planuje studia, 

prawdopodobnie w Poznaniu, na kierunku zarządzania zasobami ludzkimi. Średnia ocen: 5,0. 

Kacper Matoszko, uczeń III klasy o profilu filologiczno-politechnicznym w I LO w Gryfinie. 

Posiada szeroki wachlarz zainteresowań – od architektury, modelarstwa plastikowego, 

pszczelarstwa po obserwacje nocnego nieba i ciał niebieskich. Interesuje się również literaturą, 

szczególnie prozą Andrzeja Sapkowskiego. Średnia ocen: 5,0. 
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Michał Niśkiewicz, uczeń IV klasy o profilu filologiczno-prawnym w I LO  

w Gryfinie. Aktywnie uczestniczy w życiu klasy, szkoły i środowiska lokalnego. Po agresji Rosji na 

Ukrainę włączył się akcję pomocy uchodźcom. Do kręgu zainteresowań Michała należy historia, 

prawo oraz szermierka, zarówno sportowa jak i historyczna. Przez trzy lata pełnił funkcję 

chorążego sztandaru PSS Społem. Po maturze planuje studia na Uniwersytecie Szczecińskim, 

najprawdopodobniej na kierunku prawo i administracja. W przyszłości myśli  

o pracy w zawodzie prokuratora. być może nawet prokuratora wojskowego. Średnia ocen: 5,0. 

Ilona Nowopolska, uczennica IV klasy technikum w zawodzie technik ekonomista w ZSP  

w Gryfinie. W wolnych chwilach lubi oglądać filmy i grać w siatkówkę. Planuje kontynuację nauki 

w zawodzie ekonomisty na Zachodniopomorskim Uniwersytecie Technologicznym. Średnia ocen: 

5,0. 

Filip Padyjasek, uczeń III klasy o profilu filologiczno-politechnicznym w I LO  

w Gryfinie. Interesuje się podróżami, a co za tym idzie – kulturą i historią różnych krajów.  

W kręgu jego zainteresowań znajduje się również motoryzacja, gry komputerowe i filmy, zwłaszcza 

saga Gwiezdnych Wojen. W wolnym czasie gra w koszykówkę, jeździ na rowerze, a zimą na 

nartach. Średnia ocen: 5,0. 

Piotr Pośniak, uczeń IV klasy technikum w zawodzie technik informatyk w ZSP w Chojnie. 

Zakwalifikował się do wojewódzkiego etapu ogólnopolskiego konkursu wiedzy i praktycznych 

umiejętności w dziedzinie cyberbezpie-czeństwa. Ukończył kurs grafiki komputerowej, 

uczestniczył w stażu zagranicznym na Malcie i zakwalifikował się na kolejny staż w Rumunii. Piotr 

pasjonuje się informatyką, nowościami technologicznymi i grami komputerowymi z gatunku 

fantasy. Jest wokalistą i gitarzystą chojeńskiego zespołu rockowego Hangover, gra również na 

pianinie. W najbliższej przyszłości zamierza podjąć studia w Poznaniu na kierunku 

informatycznym, a po ich ukończeniu ma plan za założenie własnej firmy informatycznej.  

Średnia ocen: 5,0”. 

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski serdecznie pogratulował stypendystom i ich rodzicom. 

Nawiązał do tego, że stypendyści są przyszłością i zachęcił ich do tego, aby po studiach szukali 

zatrudnienia na rynku lokalnym, bo będą bardzo potrzebni, sami będą już starszymi 

samorządowcami, a w każdym wieku można próbować ich zastępować.  
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III. Ocena stanu bezpieczeństwa sanitarnego na terenie Powiatu Gryfińskiego za rok 2022 

(druk nr 1/XLVI); 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska powiedziała, że ocena stanu 

bezpieczeństwa sanitarnego na terenie Powiatu Gryfińskiego za rok 2022 została przekazana 

Radnym w materiałach sesyjnych. Następnie poprosiła o przedstawienie informacji przez 

Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Gryfinie Panią Wiolettę Rożko. 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w Gryfinie Wioletta Rożko powiedziała,  

że opracowanie dot. oceny stanu bezpieczeństwa sanitarnego Powiatu za rok 2022 zostało 

przekazane Radnym w wymaganym terminie. Jeżeli będą pytania do tego opracowania to 

postara się odpowiedzieć na nie na bieżąco. Jeżeli nie będzie w stanie, to odpowie w jak 

najkrótszym czasie. Jeżeli chodzi o działalność Stacji to na koniec roku 2022 w PSSE Gryfino 

zatrudnionych było łącznie 29 osób. W sumie przeprowadzono 7653 czynności kontrolnych. 

Wskutek przeprowadzonych czynności kontrolnych i stwierdzonych nieprawidłowości zostało 

nałożonych 60 mandatów karnych na łączną kwotę 9 050 złotych. Ponadto wydano 388 decyzji 

administracyjnych i 253 decyzji płatniczych, co też było związane ze stwierdzonymi 

nieprawidłowościami oraz pobrano 558 próbek. Następnie przedstawiła ocenę sanitarną 

Powiatu pod kątem jednego z pionów tj. oświaty zdrowotnej i promocji zdrowia, która przez 

ostatnie dwa lata wskutek pandemii COVID-19 miała bardzo ograniczone możliwości działań 

terenowych, ale rok 2022 pozwolił już im do tych działań wrócić. Jest to trochę inne 

postrzeganie inspekcji, nie tylko przez działalność kontrolno-nadzorczą. Jak wiadomo działania 

profilaktyczne i edukacyjne mają ogromne znaczenie dla zwiększenia świadomości społecznej 

w zakresie zagrożeń zdrowotnych, co się bezpośrednio przekłada na poprawę bezpieczeństwa 

zdrowotnego społeczeństwa. Kontynuując poinformowała, że pion oświaty zdrowotnej działa 

na programach krajowych, wojewódzkich i lokalnych. Jednym z tych programów jest „ARS, 

czyli jak dbać o miłość”. Jest to program skierowany do szkół ponadpodstawowych. 

Realizowany jest w formie prelekcji, które były w Zespole Szkół Ponadpodstawowych 

Centrum Kształcenia Rolniczego w Mieszkowicach. Prelekcje były również organizowane 

podczas Powiatowego Konkursu Profilaktycznego w Zespole Szkół Ponadpodstawowych  

w Chojnie. Kolejne działania to „Światowy Dzień AIDS”, który również był realizowany  

w ramach Krajowego Programu Zwalczania AIDS i Zapobiegania Zakażeniami HIV  

w szkołach podstawowych, za zgodą dyrektora szkoły w klasach ósmych z pewnymi 

ograniczeniami. We wszystkich szkołach odbyły się prelekcje z tego zakresu. Kolejnym 
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programem był program przedszkolny, który dotyczył profilaktyki zdrowia jamy ustnej  

i zapobiegania próchnicy. Prowadzone były działania w przedszkolach na bazie modelu 

szczęki. Dzieci uczyły się prawidłowego dbania o higienę jamy ustnej. Kolejnym programem 

była „Higiena Naszą Tarczą Ochronną”, który skierowany był do klas 1-3 szkół podstawowych. 

W zeszłym roku jednym z działań było zorganizowanie przez Stację konkursu pn. „O higienie 

wiedzę mam i o zdrowie swoje dbam”. Laureatów zaproszono do Stacji. Konkurs miał na celu 

utrwalenie wiadomości właśnie z tego programu. Kolejny program „Porozmawiajmy o zdrowiu 

i naszych zagrożeniach” realizowany był wspólnie z funkcjonariuszami policji na terenie 

Powiatu. Skierowany był do klas 5-7 szkół podstawowych i każda praktycznie ze zgłoszonych 

placówek miała przeprowadzone prelekcje przez pracownika oświaty zdrowotnej  

i funkcjonariusza policji na terenie Powiatu. Światowy Dzień Zdrowia w roku 2022 był 

obchodzony w formie prelekcji i warsztatów w przedszkolu nr 2 przy ul.  Sprzymierzonych w 

Gryfinie, gdzie dzieci podczas tych zajęć rozwiązywały różne zadania związane z tematyką 

ekologii i zdrowego stylu życia. Między innymi przypinały obrazki do plakatów, uczyły się na 

temat segregacji śmieci. Światowy dzień bez tytoniu był kolejnym z przeprowadzonych działań 

w formie prelekcji. W zeszłym roku odbyły się pt. „Światowy dzień bez tytoniu, chroń 

środowisko”. Prelekcje odbyły się w Zespole Szkół Ponadpodstawowych w Chojnie, gdzie 

uczniowie mieli również możliwość zbadania zawartości tlenku węgla w płucach. Oczywiście 

poza działaniami w roku szkolnym Stacja działa również podczas wakacji w akcji „Bezpieczne 

wakacje”. Organizowane były liczne prelekcje jeszcze przed okresem wypoczynkowym  

w szkołach, a także w czasie wakacyjnym we wszelkich zorganizowanych formach 

wypoczynku. Działania były przeprowadzane wspólnie z funkcjonariuszami policji,  

z ratownictwem medycznym, z nadleśnictwem, z OSP i różnymi innymi jednostkami, które 

przeprowadzają działania służące bezpieczeństwu w ramach bezpiecznych wakacji. Kolejny 

program „Światowy Dzień Rzucania Palenia”, w ramach którego było ustawione stoisko 

edukacyjne w Zespole Szkół Ponadpodstawowych nr 2 w Gryfinie. Uczniowie mieli możliwość 

porozmawiania na ten temat z pracownikiem oświaty zdrowotnej i promocji zdrowia, jak 

również wykonywali badania zawartości tlenku węgla w płucach za pomocą smokelyzera. 

Uczniowie zrobili sobie zawody kto będzie miał więcej tlenku węgla w płucach, a później już 

zostawili to na uboczu, jak zobaczyli jakie są wartości. Dodatkowo uczniowie mieli 

przekazywane również w tym zakresie ulotki z profilaktyką. Stacja organizowała również 

tydzień profilaktyki chorób zakaźnych. Było to działanie skierowane do szkół podstawowych. 

W związku z tym m.in. przeprowadzone zostały zajęcia edukacyjne dla całej Szkoły 

Podstawowej w Trzcińsku-Zdrój, gdzie młodzież mogła posłuchać o profilaktyce chorób 
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zakaźnych, a także o podstawowych zasadach higieny. Jak się okazuje, jest to temat cały czas 

ważny, bo młodzi ludzie mają bardzo dużo pytań w tym zakresie. Kolejnym działaniem była 

kampania profilaktyki raka piersi pn. „Bądź swoją bohaterką”. W ramach tej kampanii 

prowadzone były również różne działania w szkołach, w różnych obiektach użyteczności 

publicznej poprzez współpracę z Kołami Gospodyń Wiejskich. Na stałe Stacja współpracuje  

ze Stowarzyszeniem Amazonek „Ewa” z Gryfina. Dzięki uprzejmości Pana Starosty w 

siedzibie Starostwa odbyła się konferencja, gdzie prelegentami był przedstawiciel Szpitala 

Powiatowego w Gryfinie - ginekolog-onkolog. Także swoje wystąpienia miał kierownik pionu 

oświaty zdrowotnej wojewódzkiej stacji, pracownik Stacji, Stowarzyszenie Amazonek „Ewa” 

i ratownictwo medyczne. Konferencja była skierowana do pracownic jednostek samorządu 

terytorialnego z uwagi na to, że ze względu na swoje codzienne zabieganie nie zawsze myślą  

o swoim zdrowiu, a jest to temat bardzo istotny. Dodatkowo kolejnym działaniem Stacji była 

wojewódzka akcja lokalna pn. „Moja Szkoła – Zdrowa Szkoła”. Jest to program, który dotyczył 

klas 1-6, który głównie skupiał się na wadach postawy u dzieci, prawidłowym przygotowaniem 

miejsc nauki w domu, jak i w szkole. Podczas tych zajęć było ważenie plecaków, ważenie 

dzieci. Następnie odbyły się prelekcje z uczniami a także z rodzicami. Zostały przeprowadzone 

badania wzroku w wybranych placówkach. W ramach prowadzonych lokalnych działań, 

zostało również zorganizowane „Grzybobranie z Inspekcją Sanitarną”, we współpracy  

z Powiatowym Lekarzem Weterynarii, z Nadleśnictwem Chojna, z strażakami OSP z Ognicy  

i Zachodniopomorską Grupą Ratowniczo Poszukiwawczą Gryf. W trakcie tej akcji, która 

odbywała się właśnie na terenie tego leśnictwa, można było zbierać grzyby, później były one 

oceniane i klasyfikowane, jak również prowadzona była edukacja w zakresie prawidłowości 

zasad zbierania grzybów. Poza tym Stacja prowadziła przeróżne działania edukacyjne, 

związane z epidemią koronawirusa. Prowadzony był dzień profilaktyki na nabrzeżu w Gryfinie 

we współpracy z ratownictwem medycznym, z związkiem harcerstwa polskiego, z oddziałem 

powiatowym WOPR-u. Stacja brała udział w akcji „Czysta Odra”, organizowane były też 

zajęcia profilaktyczne dla pracowników z różnych firm z terenu Powiatu Gryfińskiego. 

Działania profilaktyczne dają naprawdę dużo dla społeczności. Jest to niewielki wycinek  

z działalności Stacji, jeżeli chodzi o edukację i profilaktykę. W razie pytań dot. oceny stanu 

bezpieczeństwa sanitarnego udzieli na nie odpowiedzi.   

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska zapytała, czy są pytania do Pani Inspektor.  
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Radny Henryk Kaczmar odnosząc się do kąpieliska na jeziorze Morzycko  

w Gminie Moryń zapytał czy w 2022 r. występowały problemy związane z jakością wody  

i czy były w tym zakresie przeprowadzane badania. Czy Gmina Moryń w tym roku 

występowała ze zgłoszeniem urządzenia kąpieliska na jeziorze Morzycko? Czy Sanepid 

planuje uruchomić w tym miejscu wyznaczone kąpielisko? (zapytanie BRZ.0002.46.2023.MR 

wraz z odpowiedzią – zał. nr 5). 

 

Od tego momentu w posiedzeniu uczestniczył Radny Sławomir Terebecki (14+1=15) 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w Gryfinie Wioletta Rożko odpowiedziała,  

że jeżeli chodzi o kąpielisko w Moryniu, w zeszłym roku nie funkcjonowało. W tym roku nie 

potrafi powiedzieć, czy już przyszedł projekt uchwały, musi to sprawdzić, bo są wymagane 

terminy zgodnie z obowiązującymi przepisami, jeżeli chodzi o czas zgłaszania projektów 

uchwał. Wydaje się, że jeszcze chyba ten termin nie minął, sprawdzi to i udzieli informacji 

później. Nie powinno być raczej problemu w razie czego z uruchomieniem kąpieliska.  

 

Radny Wojciech Długoborski powiedział, że Radni otrzymali bardzo bogaty materiał 

informacyjny, dotyczący oceny stanu bezpieczeństwa sanitarnego w Powiecie. Chyba na 70 

stronach zawarty, bardzo obszerny i szczegółowy. Dodatkowo Pani Inspektor przedstawiła cały 

zakres działań podejmowanych przez Inspekcję. W związku z tym, mają naprawdę duży, 

bogaty zasób wiedzy w tej materii. Ale powstaje pytanie, ponieważ ten punkt nazywa się 

„Ocena stanu bezpieczeństwa sanitarnego w powiecie”. Radni widzą działania Sanepidu, 

wszystkie, szczególnie w środowisku dzieci i młodzieży, co zresztą Pani Inspektor pokazała 

bardzo wyraźnie, ale czy na podstawie tego zgromadzonego materiału i tej informacji, można 

powiedzieć jaka jest ocena stanu bezpieczeństwa sanitarnego w Powiecie? Czy jest dobra 

sytuacja? Czy jest bardzo dobra? Czy dostateczna? Czy potrzebne są jeszcze dalsze działania 

do tego, aby można było określić, że stan bezpieczeństwa sanitarnego w Powiecie jest dobry 

albo bardzo dobry.  

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w Gryfinie Wioletta Rożko odpowiedziała,  

że jeżeli chodzi o tę kwestię, to bezpieczeństwo sanitarne na terenie Powiatu należy ocenić 

pozytywnie. W odniesieniu czy dobry, bardzo dobry, dostateczny, niedostateczny, to w ten 

sposób niestety nie oceni stanu sanitarnego Powiatu, ponieważ co roku, w każdej sytuacji 

pojawiają się różne nowe zagrożenia oraz takie które były już wcześniej. Stacja prowadząc 
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działalność nadzorowo-kontrolną wpływa na to, żeby te zagrożenia eliminować. Także może 

ocenić pozytywnie i to jest jedyna ocena, której dokona w dniu dzisiejszym (prezentacja 

multimedialna stanowi zał. nr 6). 

 
IV. Informacja o stanie sanitarno-weterynaryjnym na obszarze Powiatu Gryfińskiego  

za 2022 r. (druk nr 2/XLVI); 

 

Od tego momentu w posiedzeniu uczestniczył Radny Zbigniew Szmaja (15+1=16) 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska powiedziała, informacja o stanie 

sanitarno-weterynaryjnym na obszarze Powiatu Gryfińskiego za 2022 r. została przekazana 

Radnym w materiałach sesyjnych. Informacja na dzisiejszej sesji zostanie przedstawiona przez 

Pana Huberta Gumowskiego – Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie.  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii w Gryfinie Hubert Gumowski powiedział, że ściśle 

współpracują z Inspekcją Sanitarną w Gryfinie. Pani Dyrektor była uprzejma wspomnieć o tej 

współpracy. Uzupełnił, że współpracują na wspólnym ludzko-zwierzęcym rynku w zakresie 

wścieklizny, tularemii. W skrócie przy wściekliźnie, Stacja Sanitarno-Epidemiologiczna 

zajmuje się człowiekiem - tą linią. Stacja powiadamia odpowiednio o tym, że zwierzę jest 

zaangażowane w zdarzenie, pogryzienie, podrapanie, poślinienie i wówczas Inspekcja 

Weterynaryjna eliminuje wątek zwierzęcy, żeby nie było możliwości dostania się wirusa do 

tkanek ludzkich. Dodał, że ocenia sytuację weterynaryjną - ma pewne kłopoty, bo Unia 

Europejska mówi o epidemiach u zwierząt. „Demos” człowiek, więc to nie ma nic wspólnego, 

jak Radni pozwolą to, jako człowieka starej daty będzie używał epizootyczne, wówczas jest 

krótkie odniesienie do zwierząt, bo jak mówić o epidemiologii grypy ptasiej, kiedy ona jest  

i dla człowieka zakaźna i dla zwierzęcia, wtedy epidemiologia jest jednam, a okazuje się,  

że dotyczy zwierząt z jednej strony i to jest zupełnie inna historia. Z drugiej strony ludzi, jeżeli 

takie zakażenie będzie miało miejsce. Więc epizootia. Lekarz Weterynarii poinformował,  

że w zeszłym roku, mieli do czynienie z kontynuacją zwalczania Afrykańskiego Pomoru Świń 

oraz niespodziewanego zdarzenia pod tytułem katastrofa na rzece Odrze. Katastrofa związana 

ze masowym śnięciem ryb, o której w zasadzie zostali powiadomieni szykując się do długiego 

weekendu. Przypomniał, że był to wolny piątek i dostali polecenie, żeby zająć się tą sprawą. 

Prawidłowo utylizować ryby, które uległy śnięciu i które z ogromnym poświęceniem, bo był 

cały czas na bieżąco z tymi organami, gromadziły te ryby. A przy pomocy 
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nieprawdopodobnych sił Ochotniczych Straży Pożarnych, Państwowej Straży Pożarnej, 

kolejność jest zupełnie przypadkowa, sprzętowo, ludzko, były to takie siły, których rzadko 

można byłoby się spodziewać. Przypominał, że w górnym biegu Odry te akcje były  

w zmniejszonym stadium czynione. Przy zapobieganiu głównie Gryfino dało opór 

Szczecinowi, czyli Gryfino zebrało całą rybę, Powiat Gryfiński zebrał całą rybę, która 

praktycznie biorąc, gdyby dopłynęła do Szczecina to mogłaby wywołać jakieś skutki społeczne. 

Zapory były w wiadomych miejscach, bo każdy śledził tę akcję. Przyczyna jest znana. W czasie 

uczestniczenia w spotkaniu z przedstawicielami służb weterynaryjnych w Uckermark pytano 

czy łowiona w tej chwili ryba z Odry jest na cele konsumpcyjne. To było późną jesienią 

zeszłego roku, więc określił to, że dlaczego ma być nie jedzona. Czy oni znają jakąś substancję, 

która spowodowała to masowe śnięcie? Masowe śnięcie było toksyczne tylko dla ryb, nie 

znalazł żadnego przykładu, który spowodowałby śmiertelność ptaków, ssaków. Dotyczyło to 

tylko zwierząt akwakultury, a więc mięczaków i ryb. Do dzisiaj dokładnie nie wiadomo, jaka 

jest to substancja z nazwy chemicznej. Wiadomo, że najpierw charakteryzowało się to 

potężnym wybuchem zawartości tlenu, bo zielony wytwarza tlen. Mowa o glonach, złotych 

algach, czy jak to różnie można inaczej nazywać. Później gwałtowne obumieranie, a więc 

obumieranie, więc pozyskiwanie tlenu, czyli odbieranie tlenu i potężny deficyt dochodzący  

w pierwszym przypadku w nadmiarze 9 mg w litrze. A w ostatnim efekcie, gdzie te śnięcia były 

naprawdę duże to było 0,2 mg przy krytycznym stanie 4 mg. Wszystko zostało zutylizowane  

w sposób bezpieczny jako materiał do kategorii pierwszej, uległo spaleniu, bo takie są zasady 

utylizacji. Współpracował ściśle z Centrum Kryzysowego Pana Wojewody. Codzienne raporty 

i wysyłanie oczywiście prób do badań nie dalej jak 3-4 tygodnie temu pozbył się tych prób tak 

zwanych archiwalnych, które na polecenie mojego bezpośredniego przełożonego Zachodnio-

Pomorskiego Wojewódzkiego Lekarza Weterynarii przetrzymywał zamrożone przy 

wprowadzeniu dochodzenia przez Prokuraturę Krajową, Wojewódzką. Zwolniono Jego z tego 

obowiązku i około 500 kg ryb trafiło do utylizacji. Dodał, że szykuje się pewnie powtórka, 

jeżeli na południu nic nie zrobią, bowiem zasolenie kanału gliwickiego znowu rośnie i normy 

są już kilkukrotnie przekroczone. Czekają tylko na dobrą pogodę, żeby glony, które już 

zamieszkały na stałe zaczęły ewidentnie się rozmnażać, a to jest taki postęp geometryczny  

i należy się spodziewać, że jeżeli nic się nie zrobi z solą w tej wodzie to już niedługo przy 

korzystnych warunkach, można spodziewać się powtórki z tego zdarzenia. Osobiście uważa, 

że można temu zapobiec, ale to nie należy już kompetencji Rady, należy odsolić kanał gliwicki 

za pomocą procesu. Są metody odsalania wód i nie będzie tej soli, czyli korzystnych warunków 

do rozmnażania się złotej algi. Zutylizowanych zostało 105 ton ryby, takie wagi były podawane. 
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Bardzo duże zasługi wniosła Gmina Chojna, która jako druga z Gryfinem, spowodowały,   

że akcja była zorganizowana w sposób logistycznie dosyć dobry, bo Gmina Chojna 

dysponowała kontenerami. Natomiast tutaj na bieżąco została przy pomocy dolnej Odry duża 

ilość zebrana z kanału ciepłego. Przy okazji też właśnie te siły, które mieli w prywatnych 

kanałach zbierały te ryby śnięte i trafiły do utylizacji. Podczas jednej z tych akcji Pan 

Wojewoda wizytował te prywatne już kanały, ale generalnie rzecz biorąc, miał wiedzę na temat 

przekazywanej na bieżąco sytuacji. Drugi problem to Afrykański Pomór Świń. Nie ma 

wesołych wieści, ponieważ z południu przemieściła się ta fala zgodnie zresztą z specyfiką tej 

choroby na północ. Osiągnęła w tej chwili Banię, przesuwa się cały czas na północ i jest 

zagrożenie już w granicach Szczecina. W Policach już odnotowano pojedyncze dziki dodatnie. 

Strefy są wyznaczane przez Brukselę. Strefa różowa jest tam, gdzie dziki wystąpiły dodatnie. 

Powiat Gryfiński jest w tej strefie, oprócz Starego Czarnowa, który jest w strefie niebieskiej, 

czyli tej łagodniejszej. Ogólnie najłagodniejsza jest biała, a później drugą najłagodniejszą jest 

niebieska. Gorsza jest strefa czerwona, która też nie ominęła Powiatu w zeszłym roku, a to z 

powodu wystąpienia ogniska u rolników w Gminie Chojna. Z tym, że jeden rolnik, 

nieświadomie zupełnie i mimo powszechnych akcji uświadamiających ulotkowania, 

przekazywania wiedzy, spotykania z rolnikami, wziął przy ewidentnym zabronieniu używania 

świeżej zielonki do karmienia świń użył jej nie do karmienia świni, tylko do karmienia kaczek, 

tylko nie zdawał sobie sprawy, że te wirusy się również z butami przenoszą. Teoretycznie wirus 

z podwórka przeniósł sobie do chleba i powstało ognisko, które groziło stratami gospodarczymi 

w granicach około miliona złotych, licząc spokojnie tygodniowo. Z powodu konieczności 

wydania przeze Lekarza decyzji o zabijaniu prosiąt w fermie w m. Bary z powodu złego 

dobrostanu. Te świnie rosły, one przekraczały już napięte normy, które tam są wyśrubowane  

i trzeba było je usypiać, żeby ten dobrostan powrócił do normy. Za usypianie z nakazu 

Powiatowego Lekarza Weterynarii i organów, nieważne kim on jest, należy się odszkodowanie, 

więc policzył, że tygodniowo Skarb Państwa kosztowałoby to milion złotych. Dzięki dużemu 

zaangażowaniu tej fermy, jego pracowników, udało się o godzinie 0:01 ten napięty dobrostan 

upuścić i w ciągu jednej doby do godziny 11:00 wyjechało ponad 7 tys. świń. Także 

rozładowany został korek, jest to troszeczkę mała ferma, 4 świnie i nagle 50 tys. świń. Jego 

propozycja zawsze szła ku temu, w różnych gremiach, żeby te duże fermy, gdzie mają 

naprawdę wysoki poziom i wyższy niż wymagane bioasekuracji, czyli zabezpieczenia były 

zależne od gospodarstwa, które jest źle zabezpieczone, ponieważ wirus przeniknął. Tutaj tzw. 

enklawy można utworzyć. Unia Europejska na to pozwala, ale system krajowy jeszcze nie 

uznaje takiego czegoś. Chociaż zdarzenie zakładów mięsnych w Starachowicach wskazuje  
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na to, że te enklawy można w pojedynczych obiektach, strategicznych utworzyć. Na razie to 

jest przed nami, w zeszłym roku było to nieaktualne, poradzono sobie z tym. Pomór, 

wścieklizna i grypa ptasia to jest tegoroczna sprawa, spotkamy się zapewne daj Boże  

w zdrowiu, w następnym roku. Więc tą ptasią grypę na razie ominie. Dodał, że Pan Wojewoda 

wydał już rozporządzenie, które likwiduje te strefy z restrykcjami. Nie zdejmuje wszystkich, 

bo dalej trzeba trzymać kury w zamknięciu i karmić je w zamknięciu. Nie ma przepisu 

prawnego, który karałby rolników za tą czynność niewykonania rozporządzenia w zasadzie 

obowiązującego prawa lokalnego. Próbowano stosować przepisy z kodeksu wykroczeń, za 

niezachowanie środków ostrożności, ale to każda rozsądna strona, która się odwoła, wygra tę 

sprawę w sądzie. Także na razie ciągle tylko i wyłącznie na profilaktyce i na zapobieganiu. 

Dodał, że w Borzymiu były dwa i na tym się skończyło. Kontynuując dodał, że nie wszystkie 

organy samorządowe, których obowiązkiem jest dbanie o bezpieczeństwo mieszkańców 

spełniają swoją rolę do końca. Nie są winne tylko i wyłącznie organy, ponieważ one opierają 

się na pewnych przepisach, pewnych zapisach prawnych. Dodał, że wyróżniłbym tylko dwie 

Gminy Chojnę i Gryfino, mówiąc o gminach. Reszta nie rozumie strategicznego znaczenia 

katastrofy w postaci wystąpienia choroby zwalczanej z urzędu. To jest forma katastrofy, taka 

sama jak pożar, jak powódź. Gminy nie są przygotowane do tego, w żaden sposób.  

I w momencie, gdy chciałby zebrać jakiekolwiek zwierzęta do utylizacji to nie ma znikąd 

pomocy. Nie ma ani na to środków ani przerobów ludzkich. Obowiązkiem gminy według 

ustawy o utrzymaniu porządku bezpieczeństwa w gminach jest utrzymanie porządku i tego 

porządku trzeba przestrzegać. Co innego późniejsze postępowanie, które mówi  

o egzekwowaniu należności za utrzymanie tego porządku. Każdy z nas płaci za wyrzucenie 

śmieci, tak samo posiadacz odpadu, a takim są martwe zwierzęta na przykład musi być 

obciążony za utylizację. I znowu dalsza procedura mówi o tym, że za tę utylizację musi zwrócić 

pieniądze i za załadunek, ale najpierw ten podmiot musi zapłacić wykonawcy, czyli gminie, 

czyli on ma zwrot poniesionych kosztów. Z tą ptasią grypą było tak, że za te pięć kur nawet nie 

zapłacił ten rolnik. Trzeba było jakieś wolty prawne robić typu cesji, nie zgodził się na to,  

bo jako organ państwowy nie będzie rąk wkładał w takie jakieś dziwne zapisy bankowo-

finansowe i został na porozumieniu trójstronnym. To, znaczy się ten, która wykonuje tą 

czynność, a ten, która zleca tą czynność, czyli ten właściciel rolnika. I ten rolnik się zgadza, 

żeby przelać pieniądze należne jemu na konto, to się tak nazywa wykonawcy niezbędnemu. 

Takie jest sformułowanie prawne. Wykonawca niezbędny jest to ten, który wykonuje, żeby to 

było szybko. Gdyby mieli proceduralnie, administracyjnie zwalczać te choroby, to nigdy by 

tego nie zwalczyli. Wszczęcie postępowania, odwołania, chociaż decyzje mają charakter trybu 
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natychmiastowej wykonalności i nie wstrzymuje to wykonywanie, ale trzeba znaleźć właśnie 

te niezbędne podmioty. W gminach nie ma takiej możliwości i to przyjmuje. Rozmawiali 

bardzo dużo o tym z Panem Starostą, że jest wiele nieścisłości prawnych. Musi wysłać szybko 

próby, nie ma pracowników, nie ma kierowców, musi jechać z tymi próbami do Puław, musi 

zawieźć je niezwłocznie, żeby było jeszcze w czasie podejrzenia choroby. Zawsze te próby 

trafiały około godziny drugiej, trzeciej w nocy, po kolejnym dniu, po pobraniu prób. Pan 

Starosta mówił, że jest związany z kolei, prosił o pomoc. Pan Starosta mówił, że jest związany 

pewnymi przepisami, natury wewnętrznej, Lekarz nie wie czy BHP czy jakiejś innej i nie 

można było wysłać pracowników Starostwa. Dodał, że prosi, żeby zebrano kury, które padły  

w Gminie Chojna. Prosi ustalić właścicieli tych działek, bo właścicielem odpadu jest właściciel 

gruntu. Od zawsze jest odwieczny problem i to nie tylko w tej branży, ale w innych też się 

przekazuje, więc ten kto jest właścicielem, włada gruntem jest właścicielem odpadu, który na 

tym się gruncie znajduje i nie ważne, że ktoś inny na ten grunt go podrzucił. Dlatego są inne 

instytucje, żeby rozstrzygać te spory. Także tutaj własnymi siłami to wszystko robi, w miarę 

możliwości. Starają się znaleźć jakieś wyjścia prawnie dozwolone. Pan Minister Kowalczyk 

dostrzegł te problemy i na koniec przyszłego roku przydzielił cztery etaty Inspekcji 

Weterynaryjnej w Gryfinie. Trzy etaty zostały zagospodarowane na zwalczanie właśnie tych 

chorób zakaźnych. Jeden etap uzupełnił z zakresu bezpieczeństwa higieny, żywności, paszy  

i utylizacji, bo to jest jeden zespół. Jest to minimum, którego oczekiwali. Oczywiście za tym 

poszły pieniądze i w tej chwili zatrudnionych jest 14 osób, w tym jest prawnik na 1/4 etatu,1/2 

etatu specjalisty od spraw RODO. Dodał, że koleżanka przygotowała dla Państwa Radnych 

prezentację i z tej prezentacji są wydruki, które Radni otrzymali. Jeżeli Państwo mają do tej 

prezentacji zapytania, czy jakieś inne pytania to, będzie w stanie rozwiać albo odpowie 

pisemnie na pytania w niezwłocznym terminie.  

 

Radny Hubert Andrych powiedział, że na Komisji Budżetu i Gospodarki pracownicy 

Wydziału Zarządzania Kryzysowego przykazali informację przygotowaną przez Pana, z której 

wynika, że wzdłuż drogi S3 budowany jest płot, który miałby zapobiec ekspansji choroby ASF 

na północ województwa. Następnie zapytał na jaki czas przewidywana jest budowa tego płotu. 

Ile potrwa, jest to bardzo istotne, bo jeśli będzie się to ślimaczyć to z pewnością nie wpłynie to 

pozytywnie.  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że nie będzie to wzdłuż 

drogi S3, ponieważ droga S3 jest już ogrodzona. Długo się wahano w ogóle jak tą barierę można 
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byłoby zrobić, żeby była bezpieczna. Mowa o presji wirusa na Szczecin. Zakłady mięsne 

AGREF znajdą się w strefie różowej. To już nie tylko takie perturbacje ekonomiczne powoduje, 

że może być to naprawdę przykre dla Szczecina. Postanowiono, żeby to było od północy 

Puszczy Bukowej i od wschodu S3 jako uzupełnienie bariery zapachowej tylko na przejazdach, 

tam, gdzie są przejścia technologiczne dla rolników, gdzie są przejazdy nad i pod. Inspekcja w 

tej chwili jest na etapie ustalania czym to ma być robione, kto to ma robić i czym, bo chcą 

uzupełnić ten preparat antydzik, które do tej pory były stosowane na trochę inny preparat 

opryskowy. Okazało się, że powstały znowu jakieś problemy formalne typu był inny przetarg, 

bo na sypanie, a nie na oblewanie i zaczyna się znowu ta gra słów. Zabezpieczenie, jak mówił 

Wojewoda, to jest zabezpieczenie i Jego jako lekarza weterynarii nie interesuje, czy to będzie 

sypane, lane czy jeszcze inne. Jednak problem powstał i teraz musi to przejść przez Generalną 

Dyrekcję i zostać zinterpretować, nie mowa o interpretacji prawniczej. Inspekcja siłami 

Ochotniczej Straży Pożarnej w Radziszewie, bo nikt się nie chciał tego podjąć, opryskali 

zawiesiną drogę 120 wojewódzką, żeby tę presję wirusa, mowa nie o dzikach, wstrzymać  

w wędrówce na północ, zanim zaczynie powstawać płot, o którym Pan wspomniał. Ten płot ma 

powstać właśnie po północnej stronie tej drogi, wzdłuż wytyczonych tam planów. On już 

powstaje, Pan Wojewoda określił to na 3 miesiące od momentu wydania rozporządzenia. 

Wychodzi, że do maja, siłami Nadleśnictwa Gryfino ma zostać obudowany. Rozbierany jest 

ten płot, który już Państwo Radni znają na południu, on długo spełniał swoją rolę na południu 

Powiatu - Gminie Mieszkowice częściowo jeszcze w Powiecie Myśliborskim zaczynającym 

się. Więc ten płot jest rozbierany, a ten drugi jest budowany. To nie wykluczy przemieszczenia, 

żeby to było jasne. To nie jest bariera, ściana i nie do przebycia. Zdarzają się ludzie, którzy nie 

zezwalają na płot na granicy swoich nieruchomości. Znowu trzeba korygować. Więc jest to też 

taka droga dosyć przez mękę. Dodał, że współpracują z nadleśnictwem w sprawie rozmów  

z rolnikami. 

 

Pracownik Powiatowej Inspekcji Weterynaryjnej w Gryfinie Kamila Melerowicz 

poinformowała, że jak wynika z informacji przekazanej z nadleśnictwa nie ma na chwilę obecną 

problemu z rolnikami, którzy na początku bardzo stawiali opór przed postawieniem tego płotu. 

Nie mają problemu, żeby uzyskać od nich pomoc także wszystko idzie w dobrym kierunku,  

że będzie to bardzo szybko zrealizowane. O ile jeszcze firma, która to wykonuje, nie będzie 

stwarzała jakichkolwiek problemów.  
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Radny Zbigniew Szmaja powiedział, że na obrzeżach Gryfina pojawiły się tabliczki 

informacyjne, co do słowa treści ich nie przytoczy, ale mówiące o zjadliwej grypie ptasiej. 

Następnie zapytał, jak to ma rozumieć, czy ma uciekać w drugim kierunku, czy mieć 

świadomość, żeby nie mieć kontaktu w ogóle z dzikimi ptakami, bo nikt tego nie wyjaśnił. 

Trochę brzmi dziwnie słowo „zjadliwa”. Jaki jest to stopień zagrożenia dla ludzi?  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że zapis „wysoce zjadliwa 

grypa ptaków”, dosłowne tłumaczenie z angielskiego „highly pathogenic avian flu”. Jest typem 

wirusa H5N1, który szerzy spustoszenie w krajach Azji. Dla przypomnienia wspomniał,  

że w Azji sypia się z kurami, w jednym pomieszczeniu całe rodziny i często stada kur.  

Ta ekspozycja na ten wirus jest dosyć duża. Ci ludzie wdychają dużo wirusa i chorują na  

tę chorobę. Może być śmiertelna, takie sformułowanie w rozporządzeniu wojewody występuje, 

oznacza tereny tablicą, mają być widoczną ze 100 m.  

 

Radny Zbigniew Szmaja powiedział, że najlepiej nie mieć kontaktu z ptakami.  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że albo ograniczyć  

je do zupełnego minimum.  

 

Radny Zbigniew Szmaja powiedział, że półtora, dwa lata temu przedstawiał Pan informację 

na temat ASF, że choroba została przerzucona w pobliże Gorzowa Wlkp., a dzisiaj 

zastanawiamy się, gdzie wykonać płot, a że i tak ta choroba przejdzie. Dla Radnego jest  

to żenujące, że przez tyle czasu nie zrobiono tego płotu wtedy, kiedy ten zakres był dużo, dużo 

mniejszy, dodał, że nie ma uwag do Lekarza. Natomiast jeżeli jest jakieś zarzewie to się to 

zamyka od razu, bo teraz po prostu wychodzi na to, że działania są tylko chwilowym 

opóźnieniem, a i tak skutki będą bardzo poważne. Dziwi się, że tak to ślamazarnie idzie. 

Widocznie przepisy są wyjątkowo nieskuteczne. Co do nieskuteczności zapytał, czy ktoś 

interweniuje na poziomie województwa, krajowym w temacie zatrucia Odry, skoro wiadomym 

jest, że wody na południu Polski robią się słone, skutek będzie taki sam. Czy udaje się wariata, 

że jakoś przejdzie, przepłynie? Nic się nie dzieje? Część ryb przeżyła. Chwała im za to. Udało 

się. Ile razy trzeba sprawdzać ich wytrzymałość? Czy ktoś ma obowiązek interweniować, 

dawać znać do służb wyżej, włącznie z Premierem, bo później przyjeżdża Premier, patrzy się 

jak wyławiane są ryby. Jednak nie chodzi o to, żeby je skutecznie wyławiać, tylko o to,  

aby w jakiś skuteczny sposób usunąć ten glon. Czy ewentualnie zamknięto te zakłady albo tych 
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trucicieli, którzy wprowadzają tą sól? Za 3-4 miesiące spotkają się z sytuacją, że znowu będzie 

tragedia. Kogo powinni jako Radni powiadomić czy wystąpić z uchwałą czy  

z czymkolwiek? Jest to żenujące czekać na kolejną katastrofę. W ten sposób środowisko 

naturalne takich nawałów głupoty i bezczynności długo nie wytrzyma. Następnie zapytał kogo 

można ewentualnie powiadomić? Kogo trzeba uruchomić, żeby nie stała się kolejna tragedia, 

bo później będą tragedie ludzkie, zniszczone hodowle i tak dalej, i tak dalej, a przede wszystkim 

środowisko.  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że nie do Niego  

to pytanie. Właścicielem wód są Wody Polskie. Pomagano Wodom Polskim w celu utylizacji 

ryb, bezpiecznemu ich usunięciu. Wody Polskie należy skierować o wyznaczenie jaki jest 

poziom zasolenia w kanale, np. gliwickim, bo o tym mowa. Sól bierze się z płukania kopalni  

i dopóki kopalnie funkcjonują, będą płukane przez wody pobierane z Odry. Ten poziom też 

spadł, bo tak katastrofalnego niskiego poziomu nie było. Te pytania, które Pan zadał można 

spokojnie zadać Wodom Polskim jako właścicielom tych wód, gospodarzom i odpowiadającym 

za bezpieczeństwo. Jeżeli Pan się pyta, że środowisko będzie, tak. Ma Pan rację, to jest ochrona 

środowiska i nie chce zganiać na tę nację, że są tylko odpowiedzialni. To jest kompleks wielu 

zbiegów okoliczności łącznie z tymi z góry. Mowa o niskim poziomie wody plus temperatury 

bardzo wysokie, kiedy one sprzyjają rozwoju glonom, ale gospodarzem są Wody Polskie, które 

odpowiadają za stan wód pod względem chemicznym i pod względem jakimkolwiek jeszcze 

innym i wszystko co w wodach płynie. Rola Powiatowego Lekarza Weterynarii kończy się na 

granicach Powiatu. Wielokrotnie poruszał to w różnych gremiach i nie ma odzewu. Wcale się 

nie dziwi, nie ma informacji na bieżąco. Kto teraz powie jaki jest poziom soli w Gliwicach? 

Jaki jest poziom dopuszczalny? Jeszcze dopuszczalny, znośny przez Odrę wynosił tysiąc 

jednostek. Wtedy to jeszcze było przez ryby tolerowane, natomiast wyższe są już toksyczne, są 

doskonałą pożywką dla tych glonów. Dodał, że czuje się troszeczkę odpowiedzialny, bo jak 

każdy obywatel tego powiatu czuje się, że to jest zagrożenie, które trzeba likwidować. Jego rola 

kończy się na tym, że likwiduje to, co już powstało - czyli utylizacja, bezpieczne usunięcie 

efektów tego zatrucia. 

 

Radny Zbigniew Szmaja powiedział, że na podstawie uzyskanej informacji, może nie w tym 

momencie, ale trzeba się zastanowić się czy Rada nie powinna podjąć uchwały w kierunku 

Wojewody, żeby obudzić osoby odpowiedzialne, bo za trzy miesiące przyjdzie zbierać tylko 
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zdechłe ryby. To tak na marginesie. Radny ma wielki szacunek do pracy weterynarzy, opieki 

terenem, ale to poza informacją ktoś musi zareagować, żeby nie było następnej tragedii.  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że trudno Jemu to w tej 

chwili w jakikolwiek sposób ukierunkować. Są proste pytania, ile jest soli w Odrze? Należy  

do właściciela skierować pytanie i ta odpowiedź powinna nadejść. Oficjalnych informacji nie 

mam. Są to informacje nieoficjalne pochodzące z mediów społecznościowych, więc poprosił  

o nie traktować tego jako pewnik, ale coś w tym jest, z uwagi na to, że ludzie zaczynają o tym 

pisać na różnych forach. Dodał, że też było Jemu przykro, gdy wieczorem wracał po alarmie w 

Widuchowej, było wszystko w porządku, cisza, płaska woda. Nic się nie działo. Zobaczył jakieś 

stadko ryb małych, takich wylęgów, czy takich małych rybek. Jednak, gdy na drugi dzień jechał 

do pracy, to przyjechał znowu w to samo miejsce i było już biało. Było to coś, co zostanie długo 

w Jego pamięci. Mówił o tym, żeby nie zasiać jakiejkolwiek paniki, jest to bardzo słuszna 

uwaga, żeby organy samorządowe zaczęły się tym interesować. Wszystkie gminy praktyczne 

położone są nad Odrą, o powiecie już nie wspomni, mają tą przyjemność być na całym odcinku 

nad Odrą. A teraz mają nieprzyjemność być nad Odrą, której grożą jakieś konsekwencje.  

 

Radny Henryk Kaczmar powiedział, że jest z Gminy Moryń. Pierwsze ogrodzenia powstały 

w Gminie Moryń, w Mieszkowicach i w kierunku Łysogórek. Następnie zapytał, co się stanie 

ze starymi płotami, bo po wichurach, które były w tamtym roku, drzewa prawie leżą na tych 

siatkach. Kto ma te płoty naprawiać? Czy płot już nie jest aktualny na przykład na odcinku 

Bielin - Moryń?  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że ten płot, który do tej 

pory był robiony, będzie ulegał rozebraniu. Przestał już pełnić swoją funkcję, bo gro tych 

dzików przeszło poza ten płot. Już prawie 2 lata wstrzymywana była ta migracja, stał się teraz 

bezużyteczny. Zapewne materiał zostanie wykorzystany do budowy nowego, z tego co się nada 

jeszcze do budowy.  

 

Radny Sławomir Terebecki powiedział, że ma pytanie dotyczące zgłoszenia osób, które 

zgłaszają się m.in. do ośrodków zdrowia w przypadków pokąsań, pogryzień przez zwierzęta. 

Placówka zdrowia oczywiście wypełnia wtedy odpowiednie dokumenty, zgodnie z przepisami 

dokumentacja jest wysyłana w ciągu doby do Sanepidu. Natomiast często ludzie pytają  

o kontakt z osobą ze służb weterynaryjnych, które mogłyby zobaczyć jaki jest stan zwierzęcia, 
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które spowodowało to pogryzienie, podrapanie, polizanie, bo czasami są to zwierzęta 

oczywiście znane. Właściciel jest znany, ale czasami są to zwierzęta, które wolno biegają i też 

są znane, ale właściciel nie do końca jest tutaj znany osobie poszkodowanej. Taka osoba 

poszkodowana często prosi o szybką interwencję, żeby ktoś ze służb weterynaryjnych 

przyjechał i szybko to zwierzę odłowił. Gdzieś tam sprawdził jego stan zdrowia, żeby było  

to bezpieczeństwo zachowane i żeby później taka osoba nie obawiała się tego, że zwierzę, które 

spowodowało obrażenia może być nosicielem wścieklizny. Radny zapytał, jak wygląda to  

ze strony służb weterynaryjnych. W jaki sposób szybko się skontaktować z osobą, która 

mogłaby takie zwierzę obejrzeć albo poszukać tego zwierzęcia.  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że lekarze medycyny 

ludzkiej informują niezwłocznie Powiatową Stację Sanitarną o pogryzieniu. Zbierają wywiad 

kto, czyj pies. Inspekcja Weterynarii zajmuje się zwierzęciem. Później są różne warianty reakcji 

Inspekcji. Jeżeli to jest zwierzę dzikie to nie ma na to żadnego wpływu i decyzja zostawiana 

jest Stacji, najczęściej jest to decyzja Wydziału Zakaźnego przy ul. Arkońskiej. Jeżeli pies był 

szczepiony to raczej w 90% Inspekcja odstępuje od obserwacji. Po to się zaszczepia psa, żeby 

nie przenosił choroby wirusa ulicznego. On się musi zatrzymać w pewnym momencie, tylko 

ten ustalony w szczepionce wywołuje daną odporność i uliczny nie ma prawa dostać się do 

organizmu. Za psa nieszczepionego jest kara mandatowa. Jest to zapisane już ustawowo tym 

razem, że należy się grzywna postępowania mandatowego. Z tym też różnie bywa. Sądy mówią, 

żeby przeprowadzać dochodzenie jeszcze, kiedy to jest ewidentne. Nie ma zaświadczenia,  

to jest wykroczenie i kara, ale nie wszyscy chcą przyjmować mandaty. Każdy czynnik 

chorobotwórczy, mikroorganizm musi w środowisku istnieć, żeby doszło do zakażenia. 

Odnosząc się do szczepienia lisów, gdzie rok w rok szczepiano lisy zrzucaną z samolotów 

szczepionką doustną, dodał, że czekają na szczepionkę na pomór afrykański, bo to jedyne 

wyjście. Do dzisiaj naukowcy nie potrafią odróżnić ulicznego nazwijmy tego zjadliwego 

chorobotwórczego czynnika w przypadku ASF od przeciwciał na skutek, czyli odporności na 

skutek szczepienia od ulicznego, od zakażenia tego chorobowego. Natomiast w wściekliźnie 

doskonale to już poszło z tym wirusem i rozróżniają już w tej chwili, dlatego lisy dostarczano 

do laboratoriów. Lisy były skutecznie szczepione i tej wścieklizny nie ma, przez to tyle listów 

mamy tej chwili. 

 

Radny Sławomir Terebecki powiedział, że w momencie, kiedy w piątek po południu wyśle 

się informację to Powiatowy Inspektor Sanitarny otrzymuje ją w poniedziałek. A to zwierzę 
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może być gdzieś w zupełnie innych okolicach i może być trudne do identyfikacji. Dlatego 

chciał zapytać, czy jest jakaś forma, żeby można było się szybko skontaktować z dyżurnym 

lekarzem weterynarii, żeby można było zgłosić taki przypadek. 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że nie ma takiego dyżuru, 

nie ma takiej konieczności. Wirus wścieklizny nie rozprzestrzenia się po organizmie z krwią, 

tylko wzdłuż nerwów. I czas, który mają na przeprowadzenie tej analizy wynosi 10 dni.  

Tak mniej więcej, jeszcze z pięciodniowym zapasem. Także wyjazd w poniedziałek, wtorek do 

tego przypadku jest zupełnie normalny i często praktykowany. Jedyny przypadek, gdy 

pogryzienie jest w okolicach głowy, bo mają numer 602 656 670, nie jest to żadna tajemnica. 

Kiedy droga od pogryzienia do mózgu jest bardzo krótka, jeszcze z pominięciem rdzenia 

przedłożonego. To jest jedna rzecz, a druga chcą mieć pewność, bo często na przykład dzieci 

konfabulują i mówią, że były pogryzione, a okazuje się, że nie było naruszenia ciągłości tkanek. 

Tak samo lekarz powinien obejrzeć wszystko, co dotyczy człowieka i stwierdzić, czy 

naruszenie było czy nie. Następnie poinformował, że ostatnie zgłoszenie pogryzienia mieli  

z grudnia. Lekarze zapomnieli o tym, żeby powiadać na bieżąco czy niezwłocznie Stację 

Sanitarno-Epidemiologiczną. Stacja przekazała nam to, a my czego tam mamy szukać. Są to 

życiowe sytuacje, za którymi starają się nadążyć i zabezpieczyć przede wszystkim zdrowie 

ludzkie, bo każda jedna choroba kończy się na człowieku.  

 

Radny Sławomir Terebecki powiedział, że jeżeli zwierzę jest znane to oczywiście nie ma 

problemu. W momencie, kiedy nie można tego psa namierzyć, a w piątek jeszcze by się dało, 

gdyby ktoś przyszedł i spróbował odłowić. Z zemsty są nawet takie sytuacje, że ktoś go 

ukamieniuje gdzieś z boku i później już go nie ma, albo zdechł. I wtedy dopiero jest problem, 

bo trzeba szukać i badać. I dlatego myślał, że jest jakaś krótka ścieżka, gdzie można szybko 

zawiadomić służby weterynaryjne, tak żeby ktoś przyszedł i zdecydował, czy to jest bezpieczna 

sytuacja czy nie. Jeśli nie ma, to rozumie, po prostu nie ma.  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że po prostu z drugiej 

strony kamyczek trzeba rzucić. Znowu wraca się do utrzymania porządku i czystości  

w gminach. Każda gmina ma obowiązek do 31 stycznia opracować plan wyłapywania właśnie 

takich sytuacji. Musi mieć miejsce dla przytrzymania na kwarantannie takiego pieska. Musi 

mieć podpisaną umowę z podmiotem, który pracuje na okrągło 24 godziny. Musi mieć 

podpisaną umowę z lekarzem, który będzie obsługiwał ranne zwierzęta. Także to nie jest tak 

do końca jak Pan mówi. Inspekcja zajmuje się w czasie godzin pracy i zupełnie im to wystarcza 
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i zabezpiecza w ten sposób zdrowie tych ludzi. Wirus pojawia się na 15 dni przed ugryzieniem 

w ślinie. Jeżeli mamy 10 w tej chwili dni tej rezerwy to spokojnie, można właśnie oddelegować 

czy napisać, że nie ma pewności i poprosić już o rozmowę z tym Panem. Bardzo często 

namawia ludzi, których psy były nieszczepione, że to właśnie okolica głowy. Namawiają, żeby 

szczepili się ci ludzie, ale nikogo do tego szczepienia nie można zmusić z drugiej strony.  

 

Radny Sławomir Terebecki powiedział, że zna takie sytuacje, że rolnicy mając 4 psy, szczepią 

jednego psa imieniem Burek i później to świadectwo służy do pokazania jakby coś się zdarzyło, 

że każdy pies został zaszczepiony. Oczywiście jest to ewidentne jakieś tam oszustwo, ale tak 

ludzie robią i po prostu o tym wiem, bo tak się dzieje. W razie jakby ktoś pogryzł to szczepiony 

był. Jednak zdjęcia nie ma, świadectwo szczepienia jest. I tak mniej więcej nawet trudno 

określić, czy ten pies rzeczywiście, który pogryzł to jest ten, na którego wystawione jest 

świadectwo. Po prostu taka uwaga życiowa.  

 

Powiatowy Lekarz Weterynarii Hubert Gumowski odpowiedział, że są w powiecie,  

a decyzje prawne zapadają gdzie indziej. Przypominał, że jedną z zasad piątki Kaczyńskiego, 

żeby było jasne, była identyfikacja wszystkich zwierząt domowych za pomocą chipa na koszt 

właściciela. Upadło to. Dwa problemy mają z głowy. Gdyby doprowadzić dzięki jakiemuś 

ciągłemu naciskowi do identyfikacji tych zwierząt, zwierzęta gospodarskie są identyfikowane. 

Natomiast identyfikacja zwierząt załatwiłaby schroniska. Na początku wprowadzania tej 

identyfikacji byłyby przepełnione, bo wszyscy niepoważni ludzie pozbywaliby się tych psów.  

Z biegiem czasu doprowadziłoby to do takiej nazwijmy to kultury utrzymywania zwierząt 

domowych, jak w krajach skandynawskich, kiedy każdy pies musi być zachipowany. Każdy 

pies, który opuszcza Polskę, musi być zachipowany do jakiegokolwiek kraju europejskiego. 

Także tu jest ta metoda, która zapobiegnie, ale to jest nie 2022. Następnie podziękował  

za cierpliwość, życząc miłego dnia.  

 
V. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdania  

z działalności Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie za rok 2022  (druk 

nr 3/XLVI); 

 
Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska odczytała stanowiska komisji (zał. nr 7), 

otworzyła dyskusję.  
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Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie Bożena Stawiarska 

powiedziała, że Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie realizuje zadania własne i zlecone 

Powiatu w zakresie pomocy społecznej, pieczy zastępczej, w zakresie rehabilitacji społecznej  

i zawodowej osób niepełnosprawnych, jak również w zakresie przemocy w rodzinie. W ramach 

pomocy społecznej Powiat Gryfiński prowadzi 4 domy pomocy społecznej, w których w sumie 

jest miejsc na 403 osoby. Jeżeli chodzi o pieczę zastępczą to w Powiecie Gryfińskim 

funkcjonują 2 rodzinne domy dziecka. W tamtym roku przybyła jedna rodzina zawodowa, czyli 

są 2 rodziny zawodowe, rodziny spokrewnione, rodziny niezawodowe, jak również  

1 pogotowie rodzinne. Łącznie w pieczy zastępczej jest umieszczonych 239 dzieci. Również 

dzieciom z pieczy zastępczej przyznawana jest pomoc. Pomoc na usamodzielnienie, pomoc na 

kontynuowanie nauki i pomoc rzeczowa na zagospodarowanie. Kwoty są widoczne na slajdach. 

Jeżeli chodzi o koszty pieczy zastępczej, są to koszty, gdzie część kosztów wpływa do Powiatu, 

jak również są też takie koszty, które Powiat przekazuje innym powiatom ze względu na dzieci 

pochodzące z Powiatu Gryfińskiego. Jeżeli chodzi o piecze zastępczą to wpływy z innych 

Powiatów w wysokości 416 065,39 zł na Powiat Gryfiński zwrot z innych powiatów wynosi 

137 943,42 zł. Jest jeszcze duży wpływ z 8 gmin, to jest 798 172,36 zł. Na terenie Powiatu 

Gryfińskiego funkcjonują 4 placówki opiekuńczo-wychowawcze. Są to placówki, które 

spełniają standardy. W każdej z tych placówek jest 14 miejsc dla dzieci. W tamtym roku liczba 

dzieci skierowanych do placówek liczyła 23 dzieci. Koszt utrzymania w Chojnie w placówce 

numer 2 i w placówce numer 3 w Trzcińsku-Zdroju wyniósł 5 706,32 zł i średnie miesięczne 

wydatki przeznaczone na utrzymanie dziecka w placówce numer 4 w Trzcińsku Zdroju 

wyniosły 4 664,67 zł. Tak samo jak w pieczy zastępczej, tak samo i w tej pieczy 

instytucjonalnej do Powiatu właśnie wpływają środki za dzieci umieszczone na terenie 

Powiatu, jak również Powiat Gryfiński zwraca dwóm Powiatom. To jest Powiatowi 

Białogardzkiemu i Golubsko-Dobrzyńskiemu za umieszczenie dwoje dzieci w tych Powiatach. 

W tamtym roku było to 8 gmin, z których wpływały do Powiatu środki za umieszczenie dzieci 

w pieczy zastępczej. Dużym wachlarzem zadań, które realizuje Powiatowe Centrum Pomocy 

Rodzinie i Powiat Gryfiński są zadania na rzecz osób niepełnosprawnych. Środki finansowe 

przekazywane co roku algorytmem Powiatowi Gryfińskiemu w roku 2022 wyniosły  

2 785 730,00 zł, z czego niewykorzystana kwota w wysokości 2 720,00 zł została zwrócona na 

koniec roku do PFRON. Na zobowiązania WTZ kwota wynosiła 1 683 240 zł. Jest kwota stała 

w zależności od ilości uczestników warsztatów terapii zajęciowej. W Powiecie Gryfińskim są 

również 2 spółdzielnie socjalne. Są to 2 podmioty ekonomii społecznej jest to Spółdzielnia 

Socjalna Promyk w Goszkowie, która głównie realizuje usługi cateringowe. Jak również 
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Powiatowy Zakład Aktywności Zawodowej w Gryfinie. Prowadzi działalność wytwórczo-

usługowa w zakresie podpałki, w zakresie usług krawieckich, niszczenia dokumentów, 

konfekcjonowania pakowania, sprzątania zieleni i terenów miejskich zielonych, jak również 

prowadzenia strzelnicy. Pilotażowy program „Aktywny samorząd” skierowany jest do osób 

młodych, w okresie aktywizacji zawodowej. Kwota przyznana przez PFRON Powiatowi 

Gryfińskiemu wynosi kwota 237 808,00 zł. Rozliczenie tego programu nastąpi dopiero w tym 

roku, ponieważ tutaj jest też w module drugim pomoc na kształcenie, są dwa semestry zimowy 

i letni. W związku z tym ten program jest realizowany w 2022 roku oraz w 2023 roku.  

W Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie działa Powiatowy Zespół do spraw 

Orzekania o Niepełnosprawności. W okresie pandemii zespoły odbywały się bez osób, które 

składały wnioski. W tym roku orzekanie odbywa się już stacjonarnie. W 2022 r. ogólnie 

wydano 1 285 orzeczeń. W Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie jest Ośrodek Interwencji 

Kryzysowej, który organizuje i prowadzi specjalistyczne poradnictwo rodzinne, głównie  

z zakresu przeciwdziałania przemocy. Również tutaj są prowadzone dyżury. Następnie 

zachęciła do propagowania informacji o dyżurach, podpisane przy współpracy właśnie z SOS 

w Szczecinie w poniedziałki i wtorki do godziny aż 20:00. Jest pracownik obecny, można 

skorzystać z takiej formy wsparcia i pomocy również na terenie PCPR. W ramach właśnie tego 

działu jest realizowany co roku program korekcyjno-edukacyjny dla osób stosujących przemoc 

w rodzinie. W roku 2022 przystąpiło 21 osób, ukończyło ten program 16 osób. Na to zadanie 

otrzymali środki w wysokości 13 500,00 zł. Ponadto starają się co roku występować  

z wnioskiem do Ministerstwa Rodzin i Polityki Społecznej, który tutaj ogłasza co roku program, 

na rzecz programu operacyjnego wspierania jednostek samorządu terytorialnego w tworzeniu 

systemu przeciwdziałania przemocy w rodzinie. Co roku starają się taki projekt opracowywać, 

składać i w tamtym roku również realizowali taki projekt. Był to projekt pt. W świecie 

wyobraźni. Wsparciem zostało objętych 20 uczestników. Były to przede wszystkim dzieci  

z pieczy zastępczej w wieku szkolnym, które w rodzinach biologicznych były dotknięte 

przemocą, fizyczną bądź też psychiczną lub równocześnie. Obszerny materiał oczywiście 

macie Państwo w sprawozdaniu (sprawozdanie z działalności Powiatowego Centrum Pomocy 

Rodzinie w Gryfinie za rok 2022, stanowi zał. nr 8 do protokołu). 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska zamknęła dyskusję, w obecności  

16 Radnych zarządziła głosowanie imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie 

w sprawie przyjęcia sprawozdania z działalności Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie  

w Gryfinie za rok 2022: 
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za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XLVI/337/2023 w sprawie przyjęcia sprawozdania z działalności Powiatowego 

Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie za rok 2022, została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 
VI. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie określenia zadań, na które 

przeznacza się środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych w 2023 r. (druk nr 4/XLVI); 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska odczytała stanowiska komisji (zał. nr 7), 

otworzyła, a następnie zamknęła dyskusję i w obecności 16 Radnych zarządziła głosowanie 

imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie określenia zadań, na które 

przeznacza się środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych  

w 2023 r.: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XLVI/338/2023 w sprawie określenia zadań, na które przeznacza się środki 

Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2023 r., została podjęta 

jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 
VII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie określenia przystanków 

komunikacyjnych, których właścicielem jest Powiat Gryfiński oraz warunków  

i zasad korzystania z tych przystanków (druk nr 5/XLVI); 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska odczytała stanowiska komisji (zał. nr 7), 

otworzyła a następnie zamknęła dyskusję i w obecności 16 Radnych zarządziła głosowanie 

imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie określenia przystanków 

komunikacyjnych, których właścicielem jest Powiat Gryfiński oraz warunków i zasad 

korzystania z tych przystanków: 

za - 16, 
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przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XLVI/339/2023 w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których 

właścicielem jest Powiat Gryfiński oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków, 

została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 
VIII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

gminie Mieszkowice (druk nr 6/XLVI); 

 
Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska odczytała stanowiska komisji (zał. nr 7), 

otworzyła a następnie zamknęła dyskusję i w obecności 16 Radnych zarządziła głosowanie 

imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej gminie Mieszkowice: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XLVI/340/2023 w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminie Mieszkowice, 

została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 
IX. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przedłużenia terminu 

rozpatrzenia wniosku o wyrażenie zgody na możliwość używania jednostki 

pływającej z napędem spalinowym na Jeziorze Wełtyńskim (druk nr 7/XLVI); 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska odczytała stanowiska komisji (zał. nr 7), 

otworzyła a następnie zamknęła dyskusję i w obecności 16 Radnych zarządziła głosowanie 

imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przedłużenia terminu 

rozpatrzenia wniosku o wyrażenie zgody na możliwość używania jednostki pływającej  

z napędem spalinowym na Jeziorze Wełtyńskim: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 
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Uchwała nr XLVI/341/2023 w sprawie przedłużenia terminu rozpatrzenia wniosku  

o wyrażenie zgody na możliwość używania jednostki pływającej z napędem spalinowym  

na Jeziorze Wełtyńskim, została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4. 

 

X. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przedłużenia terminu 

rozpatrzenia skargi z dnia 16 marca 2023 r. (druk nr 8/XLVI); 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska odczytała stanowiska komisji (zał. nr 7), 

otworzyła a następnie zamknęła dyskusję i w obecności 16 Radnych zarządziła głosowanie 

imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przedłużenia terminu 

rozpatrzenia skargi z dnia 16 marca 2023 r.: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XLVI/342/2023 w sprawie przedłużenia terminu rozpatrzenia skargi z dnia  

16 marca 2023 r., została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4 

 
XI. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany budżetu powiatu  

na 2023 rok (druk nr 9/XLVI); 

 
Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska odczytała stanowiska komisji (zał. nr 7), 

otworzyła a następnie zamknęła dyskusję i w obecności 16 Radnych zarządziła głosowanie 

imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany budżetu powiatu 

na 2023 rok: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XLVI/343/2023 w sprawie zmiany budżetu powiatu na 2023 rok, została podjęta 

jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4 
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XII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy  

Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2023-2039 (druk nr 10/XLVI); 

 
Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska odczytała stanowiska komisji (zał. nr 7), 

otworzyła a następnie zamknęła dyskusję i w obecności 16 Radnych zarządziła głosowanie 

imienne nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2023-2039:  

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0. 

Uchwała nr XLVI/344/2023 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 

Gryfińskiego na lata 2023-2039, została podjęta jednogłośnie. 

Imienne głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie stanowi zał. nr 4 

 
XIII. Sprawozdanie z prac Zarządu Powiatu w Gryfinie (druk nr 11/XLVI). 

 
Starosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że z prac Zarządu chciał zwrócić uwagę 

na sprawy dotyczące Polskiego Ładu II. Zarząd zajmował się tym w okresie międzysesyjnym 

w rezultacie dwukrotnie. Jeżeli chodzi o posiedzenie w dniu 23 lutego 2023 r. to przetarg 

dotyczył 6 inwestycji tj.  przebudowy odcinka drogi Mieszkowice – Macierz, przebudowy drogi 

Krajnik Dolny - Krajnik Górny, przebudowy drogi nr 1363Z na odcinku DK31 - Pacholęta, 

przebudowy drogi Drzenin-Chwarstnica, przebudowy drogi powiatowej Szczecin-Żelisławiec 

– tj. odcinek przejście przez m. Binowo oraz przebudowy drogi powiatowej relacji Chełm 

Górny do drogi 1409Z. Niby jedno postępowanie przetargowe a w rezultacie dotyczyło 7 gmin, 

bo niektóre drogi te gminy łączą. Oczywiście jest to wykonywane na odcinkach. W dniu 

dzisiejszym na posiedzeniu Zarząd rozstrzygnął postępowania przetargowe, czyli dokonał 

wyboru wykonawców. Na to zadanie było przeznaczone w budżecie 15 mln zł. Zarząd wskazał 

jako najkorzystniejszą ofertę firmę MALDROBUD z/s w Myśliborzu za kwotę  

13 492 703,07 zł brutto w zakresie robót budowlanych, natomiast w zakresie nadzoru 

inwestorskiego wyłonił Wykonawcę – firmę VIA Projekt Łukasz Szawaryński z/s w Szczecinie 

za kwotę 219 382,80 zł brutto. Na pierwszą część wpłynęły trzy oferty od trzech firm. Najtańszą 

ofertą była ta, którą przedstawił. Najdroższa była o 3 mln zł wyższa. Jeżeli chodzi o nadzór 

inwestorski to wpłynęła jedna oferta. Zgodnie z przepisami ustawy o zamówieniach 

publicznych, licząc od dnia dzisiejszego ogłoszenia, jest 7 dni na ewentualne składanie 

protestów czy odwołań. Jeżeli po tym terminie, nie wpłyną protesty albo będą one 
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nieuzasadnione, to dojdzie do podpisania umowy. Realizacja tych zadań będzie wykonywana 

w ciągu 16 miesięcy. Po podpisaniu czy przy podpisywaniu umowy wykonawca przedstawi 

harmonogram, które zadanie w jakim czasie będzie wykonywane. Również w tym okresie, 

Zarząd zajmował się ogłoszeniem konkursu na stanowisko dyrektora w dwóch jednostkach 

powiatowych, ponieważ kończy się w tej chwili ich kadencja, tj. w Liceum Ogólnokształcącym 

w Gryfinie przy ul. Niepodległości oraz w Zespole Szkół Specjalnych w Nowym Czarnowie. 

Zgodnie z procedurami ustawy o systemie oświaty na dzisiejszym Zarządzie zostały powołane 

zespoły do przeprowadzenia konkursów. W międzyczasie oczywiście od tego ogłoszenia minął 

już czas i zostały złożone oferty do tych szkół, wpłynęło po jednej ofercie. Jeżeli chodzi  

o Liceum Ogólnokształcące to dokumenty złożył obecny Dyrektor, Pan Sławomir Głuszak. 

Natomiast, jeżeli chodzi o Zespół Szkół Specjalnych to dokumenty złożyła była Dyrektor - Pani 

Elżbieta Dawidowicz, która przeszła na emeryturę, ale chce podejmować pracę. Komisja 

Konkursowa w wyznaczonym czasie dokona po pierwsze sprawdzenia tychże ofert, jak również 

zgodnie z przepisami przesłucha kandydatów.  

 

Radny Wojciech Długoborski powiedział, że ma pytanie dotyczące wszczętych przez 

Wojewodę postępowań nadzorczych, chyba w dwóch przypadkach z tego co pamięta, przy 

czym w jednym podejrzewa, że już odstąpiono. Taka informacja pojawiła się  

w związku z wyjaśnieniami Pana Starosty, a w drugim przypadku jeszcze nie. Następnie Radny 

zapytał, co się dzieje, że są podejmowane postępowania nadzorcze przez Wojewodę.  

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że uchwały zgodnie z przepisami są 

przesyłane do Wojewody i sprawdzane przez Wydział Prawny Wojewody. Nie wie, dlaczego 

dobre uchwały akurat budzą u niektórych prawników wątpliwości. W jednym przypadku, kiedy 

wyjaśniane były wątpliwości to Wojewoda nie wysłał pisma tylko poinformował, że nie będzie 

prowadził postępowania nadzorczego. Natomiast w drugim przypadku nie informował. Minął 

termin, który mu przysługiwał na to, żeby podjąć rozstrzygnięcie nadzorcze, liczone 30 dni od 

doręczenia. Widocznie złożone wyjaśnienia były skuteczne. Jedna sprawa, dotyczyła 

rozpatrywania skargi na Dyrektora Powiatowego Zakładu Aktywności Zawodowej w Gryfinie 

i w tym przypadku nadzór prawny Wojewody stwierdził, że w tej uchwale nie było zawarte 

pouczenie strony o możliwości odwołania się. Uchwała Rady nie jest tożsama z postępowaniem 

administracyjnym i oczywiście te wszystkie rzeczy, które wynikają z rozpatrywania skargi 

zostały przeprowadzone, w tym wypadku przez Przewodniczącego Rady. Strona skarżąca 

została poinformowana o rozstrzygnięciu, jak również została poinformowana o możliwości 
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odwołania się, było to ujęte w osobnych pismach. Natomiast jeśli chodzi o drugą uchwałę,  

to dotyczyła strategii przygotowanej przez Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie. W tej chwili 

nie przytoczy tych przepisów, aczkolwiek faktycznie przepis wskazuje, że powinny być podane 

kwoty, jakie ma się zamiar przeznaczyć na konkretne działalności opisane w tej strategii. 

Powiatowa strategia jest do roku 2037. Kwoty dotyczą między innymi pozyskiwania środków 

z PFRON, jak również od Wojewody. Na ten moment jest interpretacja, że przy takich 

wieloletnich strategiach wystarczy wskazywanie źródeł finansowania, bo również w tej sprawie 

są właśnie rozstrzygnięcia. W strategii zostały zawarte zapisy, że kwoty oprócz źródeł 

finansowania są zawsze wpisywane w corocznym budżecie i to prawdopodobnie okazało się 

wystarczające. Kontynuując Starosta poinformował, że Zarząd będzie musiał się zwrócić  

o dosyć głęboką zmianę budżetu, czyli o zapewnienie dodatkowych środków finansowych. 

Zarząd w międzyczasie podpisał listy intencyjne z dwoma nadleśnictwami na przebudowę 

odcinków dróg, znacznie wzrosły usługi utrzymaniowe na drogach. Budżet Powiatu nie jest na 

tyle elastyczny, że można to wykonać bez skutków finansowych. Następnie dodał, że są po 

spotkaniach z dyrektorem, prezesem szpitala. Ostatnio rozmawiali na temat administracji, 

wskazywali co ich zdaniem należałoby poczynić, w obecnej sytuacji szpitala, w szczególności 

dotyczy to kadry kierowniczej, W budżecie jest zapisanych 345 tys. zł na pomoc dla szpitala. 

Dodał, że mówi o pomocy, ale oczywiście chodzi o dopłaty i zapewne w większym zakresie 

szpitalowi będą musieli udzielić tejże pomocy.  

 

Radny Wojciech Długoborski zapytał, czy znany jest wynik finansowy szpitala za poprzedni 

rok.  

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski odpowiedział, że wyniku szpitala oficjalnie nie znają. 

Natomiast na tych spotkaniach m.in. dyrekcja szpitala wraz z księgową poprosili, żeby  

w kwestii zamknięcia roku nie czekać na terminy czerwcowe, bo to jest znacznie za późno. 

Nawet w pandemii to był wrzesień. Zobowiązano, żeby powrócić do tych terminów, które co 

prawda nie są obowiązujące, ale po 30 marca. Natomiast mówiąc nieoficjalnie wynik kształtuje 

się na poziomie około 5 mln zł strat, więcej niż podawano. Dodał, że w międzyczasie wpłynęło 

opracowanie Związków Powiatów Polskich, który również prowadzi statystyki i bada szpitale 

powiatowe w całej Polsce. Nie jest to jakiekolwiek usprawiedliwienie i pocieszenie, ale niestety 

szpital w Gryfinie nie odbiegamy od normy, co jest przykre. Jest trochę poniżej, bo średnia 

sytuacja strat szpitali powiatowych jest na poziomie 6 600 000,00 zł. Opracowanie zostanie 

przekazane do Biura Obsługi Rady i Radni będą mogli się z nim zapoznać (zał. nr 9). Zarząd 
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ma swoje wnioski i trzeba wiele rzeczy robić, żeby ścieśniać, tylko, że system, który w tej 

chwili jest i brak kadry medycznej powoduje to, że przede wszystkim kosztotwórczym są tutaj 

wynagrodzenia personelu, przede wszystkim lekarzy. A jak mówi o systemie to, o tym systemie 

dyżurowym 24 godzinym, bo w rezultacie musi być zapłata za dyżury. Muszą być w takich 

składach, a nie innych.   

 
XIV. Interpelacje i zapytania radnych 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska powiedziała, że w okresie 

międzysesyjnym nie wpłynęła żadna interpelacja, ani żadne zapytanie. Czy w tym punkcie 

któryś z Radnych chciałby złożyć zapytanie lub interpelację? 

 

Interpelacja nr 154/23 radnego Remigiusza Rzepczaka dotycząca sprawdzenia porządku na 

poboczach drogi powiatowej na docinku Troszyn-Zielin oraz Troszyn-Smolnica  

„Zwracam się z prośbą o sprawdzenie porządku na poboczach drogi powiatowej na odcinku 

Troszyn-Zielin oraz Troszyn-Smolnica. Zostałem poinformowany o wyrzucanych na 

poboczach tych dróg odpadach (śmieciach) i w związku z tym proszę o sprawdzenie tej sytuacji 

i podjęcie niezbędnych czynności, aby w razie stwierdzenia odpadów na tych poboczach 

zostały one oczyszczone (posprzątane)” 

(ścieżka dostępu w Biuletynie Informacji Publicznej Starostwa Powiatowego w Gryfinie: 

zakładka – Praca Rady i Zarządu następnie Interpelacje i zapytania wraz z odpowiedziami,  

VI Kadencja Odrodzonego Samorządu Powiatowego, XLVI sesja Rady Powiatu w Gryfinie, 

Interpelacja nr 154/23). 

 

Zapytanie nr 155/23 Wiceprzewodniczącego Rady Aleksandry Zielińskiej dotyczące 

poprawy bezpieczeństwa na drodze powiatowej nr 1384Z Kłodowo -Trzcińsko-Zdrój - Warnice 

na łuku drogi dojazdowej do Strzeszowa od strony Grzybna 

„Czy możliwa jest poprawa bezpieczeństwa na drodze powiatowej nr 1384Z Kłodowo -

Trzcińsko-Zdrój - Warnice na łuku drogi dojazdowej do Strzeszowa od strony Grzybna, 

ponieważ w tym miejscu wypadają z jezdni samochody, uderzają w skarpę i stanowi to duże 

zagrożenie dla życia i zdrowia ludzi. Mieszkańcy posesji położonych w pobliżu skarżą się, iż 

często udzielają pomocy poszkodowanym. Obawiają się o bezpieczeństwo przechodzących 

w tym miejscu, jako że jest to w pobliżu wsi. Wnioskują o oświetlenie tego zakrętu”. 
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(ścieżka dostępu w Biuletynie Informacji Publicznej Starostwa Powiatowego w Gryfinie: 

zakładka – Praca Rady i Zarządu następnie Interpelacje i zapytania wraz z odpowiedziami,  

VI Kadencja Odrodzonego Samorządu Powiatowego, XLVI sesja Rady Powiatu w Gryfinie, 

Zapytanie nr 155/23). 

 

Starosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że ten problem został zgłoszony  

do Wydziału Zarządzania Drogami. Wydział musi się zastanowić, jak rozwiązać problem  

i zwiększyć bezpieczeństwo. Następnie odnosząc się do wypowiedzi Radnego Zbigniewa 

Szmaja odpowiedział, że występowali zarówno do Państwowego Gospodarstwa Wodnego 

Wody Polskie i chyba jeszcze do Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska w zakresie 

tego, czy w ogóle rzeka Odra jest monitorowana, co zostało zrobione. Otrzymane odpowiedzi 

zostaną Radnym przekazane (zał. nr 10). Natomiast problem jest taki, że oczywiście można 

apelować, podejmować uchwały, ale wiadomo, że generalnie w różnych latach były wydawane 

pozwolenia wodnoprawne dla kopalni. Kopalnia, żeby pracowała, musi odpompowywać wody. 

Ktoś musiałby teraz podjąć decyzję i to jest problem, albo znaleźć inne rozwiązanie sprawy. 

Zasolenie zawsze było, tylko złożyły się warunki, które były, czyli niski poziom wody i ciepło. 

Złożyły się wszystkie trzy czynniki i jest co jest. Faktycznie z jednej odpowiedzi wynika,  

że stan zasolenia jest bardzo duży. Dalej będą myśleć, co z tym zrobić, niestety mogą tylko 

apelować.  

 

Radny Zbiegniew Szmaja powiedział, że nie robiąc nic poddają się kolejnej tragedii na Odrze. 

Dodał, że będzie się zastanawiał co jeszcze można zrobić, do kogo apelować, żeby ktoś się 

zbudził. 

 

XV. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych 

 

Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska powiedziała, że Radni otrzymali  

w wykazie pism odpowiedź: 

1. Naczelnika Wydziału Remontów, Inwestycji i Zamówień Publicznych oraz Naczelnika 

Wydziału Zarządzania Drogami na interpelację nr 150/23 złożoną przez Radnego 

Zbigniewa Szmaję – zał. nr 11. 

2. Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami na interpelację nr 151/23 złożoną przez 

Radnego Zbigniewa Szmaję – zał. nr 12. 
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XVI. Sprawy różne, informacje, wolne wnioski.  

 
Wiceprzewodniczący Rady Aleksandra Zielińska powiedział, że w wykazie skierowanym  

do wiadomości Rady Powiatu w Gryfinie znajdowała się: 

- Odpowiedź Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami, znak: ZD.7126.12.2023.PN  

z dnia 6 marca 2023 r., na wniosek mieszkańców Sołectwa Żabnica z dnia 10 stycznia  

2023 r. (data wpływu do urzędu w dniu 8 lutego 2023 r.) dot. zamontowania dwóch progów 

zwalniających na drodze powiatowej przy szkole podstawowej - zał. nr 13. 

Następnie przypominała o obowiązku złożenia oświadczeń majątkowych według stanu na 

dzień 31 grudnia roku poprzedniego, najpóźniej do dnia 30 kwietnia 2023 r. w dwóch 

oryginalnych egzemplarzach oświadczenie majątkowe wraz z kopią zeznania o wysokości 

osiągniętego dochodu w roku podatkowym (PIT) za rok poprzedni i jego ewentualną korektą, 

do Biura Obsługi Rady i Zarządu, bądź na ręce Przewodniczącego. 

 

XVII. Zakończenie posiedzenia. 

 

O godz. 16:19 Wiceprzewodniczący Rady Powiatu w Gryfinie Aleksandra Zielińska wobec 

wyczerpania porządku obrad zamknęła XLVI sesję Rady Powiatu w Gryfinie. 

 

Protokół sporządziła: 

 
Magdalena Romankiewicz 

 

 Przewodniczący Rady  

 

 Roman Michalski 


